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אחרי ה’ יילכו כאריה ישאג

גילוי הרצון העמוק

ברצוני לשתף את הקוראים בשאלה מאוד מעניינת 
וחשובה ששאלו אותי בשבוע האחרון. וזו השאלה:

אתה אומר שה' יתברך אוהב אותנו כמו אבא, ושזו 
ידיעה פשוטה, כי כל אבא אוהב את הבן שלו, ורוצה 
להיטיב אתו, ולא רוצה להזיק לילד שלו. הכול טוב 
ויפה. אבל בפועל זו לא תמיד המציאות. אנחנו רואים 
ושומעים על מקרים רבים שאבות מסתכסכים עם 
הילדים שלהם, שהם מנתקים איתם קשר או שאינם 
רוצים לראות אותם, ואפילו מנסים להזיק להם או מכים 

אותם או מתעללים בהם?

לכן חשוב לי להדגיש: כשאני מדבר על אהבת אב 
לבנו, אני מדבר על האהבה שיש להורים לבנם הקטן 
שזה עתה יצא לאוויר העולם, מה רוצים הורים צעירים 
עבור התינוק שלהם. כשהדף עדיין חלק, הן אצל האבא 
והן אצל התינוק – אז ניכרים ובולטים הרצונות העמוקים 

של האבא להיטיב ואז ניכרת אהבתו הגדולה לבנו.

תשאל כל אבא: "מה היית רוצה עבור בנך? תיקח 
מחברת ותתחיל למלא בקשות..." מהר מאוד לא יהיה 
מקום במחברת, והיא תתמלא בשאיפות וברצונות שיהיה 
לילד כל טוב בגשמיות וברוחניות: עושר, חכמה, חן וחסד, 
זיווג טוב, והצלחה בחיים, שיהיה צדיק ובעל מידות, ועוד 

ועוד משאלות בלי סוף ובלי גבול.

כשגבר הופך לאבא הוא מגלה בעצמו פתאום אהבה 
שהוא לא הכיר, עוצמות של רצון לתת ולדאוג, לפנק 
ולשעשע, למסור נפש עבור היצורים הקטנטנים. האבא 
הצעיר רק חולם איך להעניק לבנו את החיים הטובים 

ביותר.

ה’ עשה את האדם ישר

אז נכון שלפעמים במהלך החיים, ההורים נשחקים 
והיצר הרע והמידות הלא מתוקנות עושים את שלהם. 
אבל ברגש וברצון הבסיסי של כל אבא ואימא – הם 
אוהבים את הילדים בלי סוף ורוצים עבורם רק את 

הטוב ביותר.

וגם כאשר החיים מסתבכים ומתגלים קשיים, עדיין 
בדרך כלל ועל פי הרוב האבא והאימא הם הדוגמה 
המושלמת לאהבה ולנתינה בלי גבול ובלי תנאי: "כרחם 
אב על בנים". אתה רואה הורים רבים מאוד שמוסרים 
את נפשם על ילדיהם גם כאשר הילדים עוברים על 

רצונם ולא הולכים בדרך הישר.

לכן לא מסתכלים על המקרים היוצאים מן הכלל, 
אלא על תכונת הנפש הבסיסית. אף אחד לא מביא 
ילדים לעולם כדי שיסבלו, אלא כל מי שרוצה ילדים 
הוא מביא אותם לעולם רק כדי לממש ולהוציא לפועל 

את אהבתו הגדולה.

לזה אני קורא לזה ידיעה פשוטה. האם יש לך ידיעה 
פשוטה יותר מזה שאבא אוהב את הילדים שלו?! האם 
יש לך תכונת נפש בסיסית יותר מהאהבה הטבעית של 

הורים לילדיהם?

ויותר מזה. עצם זה שה' ברא את האדם באופן כזה 
שייוולד להורים, ושכל אדם יקים בית ויזכה לילדים – 
זה רק כדי להמחיש לנו את אהבתו הגדולה שהוא 

אוהב אותנו.

הכנפיים שלך

ותדעו לכם שהידיעה הזאת היא המפתח לכל עבודת 
ה'! היא המנוע החזק ביותר לדחוף את האדם לעבודת 

ה'. וזה מפורש בזוהר הקדוש. הנה אנחנו עדיין בעיצומה 
של השמחה הגדולה של רבי שמעון בר יוחאי, נראה 

מה כתוב בספרו הקדוש:

"אלמלי הוו ידעין בני נשא, רחימותא דרחים קודשא 
בריך הוא לישראל, הוו שאגין ככפיריא למרדף אבתריה".

ותרגום הדברים הוא כך: אם היו יודעים בני אדם כמה 
אהבה הקדוש ברוך הוא אוהב את עם ישראל, היו שואגים 
ככפירים )אריות צעירים וחזקים( כדי לרדף אחריו, 
כלומר היו רצים ומסתערים בכל הכוח כדי לעבוד את ה'.

על פי זה אני אומר שהיצר הרע העיקרי הוא היצר 
הרע שמשדר לך שה' לא אוהב אותך, כי זה היצר הרע 
שלוקח לך את כל הכוח לעבודת ה'. ואחרי שאתה 
מרוקן מכוחות – רק אז אפשר למשוך אותך בקלות 
לכל מיני יצרים רעים אחרים. אבל אם אתה יודע שה' 
אוהב אותך אז אתה מחוסן מפני היצר הרע, אין לו 

שום גישה אליך!

וזה עמלק. עמלק זה הספק המכרסם באדם: "היש ה' 
בקרבנו אם אין", כמובא בתורה בעניין מלחמת עמלק. 

ולכן עמלק זה האויב הגדול ביותר של עם ישראל.

נמצא שחוסר הידיעה שה' אוהב אותך – זה הדבר 
המסוכן והמזיק ביותר לעבודת ה'; ואילו לידיעה שה' 
אוהב אותך יש כוח אינסופי לתת לך כנפיים לנסוק אל 
על בעבודת ה', ולהעניק לך עוצמות וחיות להצליח 
להתגבר על היצר הרע ולהתפלל וללמוד תורה ולתקן 
את עצמך ואת מידותיך ולעשות את רצון ה' יתברך 
באמת. כשאתה יודע שה' אוהב אותך אין לך מעצורים 

בעבודת ה'!

הפירוש של כל התפילה

וכדי להכניס את הידיעה הזאת ללב באמת – צריכים 
הרבה תפילות. הן לקבוע זמן קבוע וניכר בכל יום 
לחדש את הידיעה הזאת ולהתפלל שה' יכניס לנו את 
הידיעה הזאת בעומק הלב ושנחיה אותה בכל רגע 

מאמר ראש הישיבה

פרשת אמור  י"ט אייר תשפ"א  גליון 719 

המשך בעמ' 3

ר"תיציאהכניסה

18:4319:5820:35ירושלים

19:0020:0020:33תל אביב

18:5320:0120:36חיפה

19:0019:5820:34באר שבע

בס"ד בר"ה

חוט של חסד
גיליון לכל בית יהודי | בנשיאות הרב שלום ארוש שליט"א

עלון "חוט של חסד" | 1 



שאלות שנשאלו בקו ההלכה

בקריאת שמע מכסים את העיניים, האם 
צריך להוריד את המשקפיים או שאפשר 

לכסות את המשקפיים?

אף שמכתבי האריז”ל לכאורה משמע 
שצריך להניח את יד ימין על העיניים 

אחר  דבר  שכל  ומשמע  ממש, 
מקום  מכל  לחציצה,  נחשב 
מבואר בפוסקים שהמשקפיים 
אינם נחשבים לחציצה, ויכול 

לכסות עם היד את המשקפיים 
ולעצום את העיניים. שו”ת דברי יציב 

)ליקוטים סימן י”ב(.

לפעמים בתפילת שחרית אני מאד 
ממהר לעבודה, בפרט בימי שני וחמישי, 

האם אני יכול לחלוץ את התפילין בזמן 
קריאת התורה?

נוהגים שלא לחלוץ תפילין עד שמחזירים את הספר 
תורה להיכל, שלחן ערוך )סימן כ”ה(. וכן אין לחלוץ את התפילין 
בפני ספר תורה, אפי’ אם ספר התורה סגור ומכוסה 

במעיל, אלא אם כן מסובב ראשו או שמכסה את ראשו 
בטלית. שלחן ערוך )סימן קמ”ב סעיף ב’.(

התפללתי בכותל המערבי וכעת אני 
רוצה לצאת מהכותל, האם מותר 
לי להפנות את הגב אל הכותל 
כדי לצאת ממנו, או שצריך 
ללכת אחורה עד שיוצאים 

מן הרחבה? 

בבית המקדש היה אסור להפנות 
גבו אל ההיכל אלא הכהנים והלויים 
מהלכים  היו  עבודתם  שגומרים  בזמן 
אחורנית מעט מעט עד שיוצאים מן העזרה, 
ומכאן למד הרמב”ם בהלכות בית הבחירה )פרק ז הלכה 
ז( שגם בזמנינו אף שחרב המקדש צריך לנהוג באותו 
המורא שאין להפנות את גבו כנגד השכינה, ובספר סובו 
ציון )עמ’ י”ז( הביא בשם הגר”א נבנצאל שליט”א שהרב 
נוהג שלא להפנות את גבו בכל שטח רחבת התפילה. 
ומכל מקום אין זו אלא הנהגה טובה ולא עיקר הדין, 
מכיון שרחבת הכותל אינה חלק מבית המקדש אלא 
הרחבה שלפני הר הבית והכותל המערבי הוא החומה 

שמקיפה את הר הבית ולא חלק מבית המקדש, ולכן 
אין זו הלכה אלא רק הנהגה טובה. )הגאון הרב אושרי אזולאי 

שליט”א בתשובה(.

פלטה שמחממים עליה בשרי האם אפשר 
לחמם עליה מאכלים חלביים?

צריך לקחת בחשבון שייתכן ומהתבשיל הבשרי נוזל 
על גבי הפלטה, וכשמניחים את החלבי ישירות על גבי 
הפלטה המלוכלכת ברוטב של בשר, יש כאן איסור 

גמור של בשר וחלב,

ועל כן אם רוצים לחמם חלבי על גבי פלטה שחיממו 
עליה בשר, יש להכין נייר כסף חתוך מבעוד יום ולעשות 
חייץ בין הפלטה לתבנית החלבית באופן שיהיה שתי 
חציצות בין הפלטה למאכל – נייר כסף והתבנית, או 
אם מחממים בורקס – שתי ניירות כסף חתוכים, אבל 
אין לחמם מאכלים חלביים על פלטה שמחממים עליה 

בשר ללא הפסק נייר כסף. 

שלום רב תנור קונדטורי גדול שחומם בו 
בורקס חלבי לפני מספר דקות האם מותר 

לי לאפות בו פרווה כעת לאירוע בשרי?

מותר לאפות כעת פרווה בתנור החלבי ולאחר מכן 
לאכול את הבורקס הפרווה בסעודה בשרית. על פי השלחן 

ערוך יורה דעה סימן צ”ז דריחא לאו מילתא.
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פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

עבודת הכהן
הנה בענין עבודת בית המקדש נאמרו הלכות מיוחדות, 
השונות מההלכות שנאמרו בשאר המצוות: בכל המצוות, 
ההלכות הן דין בגוף המצווה עצמה, כגון איזה לולב 
לקחת, אילו תפילין להניח, וכן על זה הדרך כיצד לקיים 
את המצווה עצמה, הכל נאמר בגוף המצווה עצמה, אך 
לא נאמרו הלכות באדם המקיים את המצווה - איך 
יראה, איך יתלבש וכדומה, לדוגמא בזמן נטילת לולב 
אין הגבלה כיצד יתלבש האדם הנוטלו, וכדומה כי הוא 
עצמו אינו אלא עושה את מעשה המצווה ואינו נכלל 

בעצם המצווה.

לא כן עבודת בית המקדש, בה הכהן העובד הוא 
חלק מן העבודה עצמה. העבודה נשלמת גם על ידי 
העובד, וגם על ידי מקום העבודה דהיינו בית המקדש 
והמזבח, כולם בכלל העבודה הם, ורק בהצטרף כולם 

נשלמת עבודת הקרבן.

ולכן בעבודת בית המקדש נאמרו גם הלכות לגבי 
האדם העובד: שיהיה כהן, שילבש בגדי כהונה, והלכות 
נוספות. מכיוון שהעובד הוא חלק מן העבודה של הקרבן, 
צריך שהעובד גם הוא יהיה לרצון לפניו יתברך כמו 
הקרבן עצמו, וזהו הטעם שאמרה התורה בפרשתינו 
שלא יהיה מום בכהן העובד בקרבן. כשם שמום פוסל 
בקרבן כך המום פוסל בכהן המקריב את הקרבן, כי 
כשם שכשחסר בתיקון הבהמה אין כאן עבודה ומעשה 

הקרבה - כך אם חסר בתיקון העובד, חסר בגוף מעשה 
העבודה וההקרבה, והוא הדין על לבוש הכהן אם חסר 
בגד אחד לכהן הרי עבודתו פסולה, וכן אם לא קידש 

את ידיו ורגליו לפני עבודתו הרי עבודתו פסולה.

ענין זה שייך גם בעבודת התפילה שנתקנה להיות 
כעבודת הקרבן, האדם עצמו נעשה חלק מגוף העבודה, 
וצריך שגם הוא עצמו יהיה מוכשר ונקי כדי שיהיה ראוי 
להיות חלק מגוף העבודה - עבודת התפילה. לכן כתב 
מרן השולחן ערוך )סי׳ צ״ח ס״ד( שכמה מהדינים שישנם 
בכהן המקריב את הקרבנות, שייכים גם באדם העומד 
בתפילות: שיתפלל מעומד כמו שעבודת הקרבן במעומד, 
שיקבע מקום לתפילתו כמו שלכל קרבן היה מקום קבוע 
לשחיטתו ולמתן דמו, שלא יחוץ דבר בינו לבין הקיר 

כמו שבקרבן החציצה בינו לקיר פוסלת, וע״ש עוד.

על כן צריך האדם לדעת בעודו מתפלל, שמלבד מה 
שעליו לקיים את המצווה כדי לצאת ידי חובה, הוא עצמו 
גם כן חלק מעיקר המצווה, הוא חלק מהעבודה העולה 
לריח ניחוח לפני ה׳ יתברך - התפילה העושה נחת רוח 
לפניו. והמתבונן בזה ודאי שיתלהב ליבו בחשק גדול 

בתפילתו )תפארת שמשון ויקרא עם׳ ס״א(.

וזה צריך להיות עבודת היהודי תמיד להתקשר לבוראו 
ולהתפלל בהכנה הראוייה, שידע תמיד שגופו הופך 

להיות חלק מעבודת השם על ידי תפילתו כי עיקר הקשר 
והשער שיש לאדם לבוראו הוא על ידי התפילה כמו 
שכותב רבי נחמן מברסלב ליקו"מ ח"ב פד( דַּע, שֶׁעִקָּר 
הִתְחַבְּרוּת וּדְבֵקוּת לְהַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ הוּא עַל יְדֵי הַתְּפִלָּה. 
כִּי הַתְּפִלָּה הוּא שַׁעַר, שֶׁדֶּרֶךְ שָׁם נִכְנָסִין לְהַשֵּׁם יִתְבָּרַךְ, 

וּמִשָּׁם אִשְׁתְּמוֹדָעִין לֵהּ. השם יזכנו אכי"ר.

"הֲלֹא תִּרְאוּ בְּעֵינֵיכֶם, שֶׁבִּתְחִלַּת ליקוטי מוהר"ן 
נִכְתַּב הַמַּאֲמָר מֵרַבִּי שִׁמְעוֹן בַּר יוֹחַאי, וּמַה שַּׁיָּכוּת 
לְכָתְבוֹ בִּתְחִלַּת הַסֵּפֶר הַיָּקָר הַזֶּה"? אָמַר הָאִישׁ 
הַנַ"ל: "אַדְרַבָּא, אִמְרוּ אַתֶּם" אָמַר לוֹ: "נִרְאֶה, שֶׁרַבֵּנוּ 
זִכְרוֹנוֹ לִבְרָכָה רִמֵּז, שֶׁיֵּשׁ בּוֹ נִשְׁמַת רַבִּי שִׁמְעוֹן בַּר 
יוֹחַאי, כִּי רַבִּי "שִׁמְעוֹן בֶּן יוֹחַאי" גִּימַטְרִיָּא רַבִּי "נַחְמָן 

בֶּן שִֹמְחָה..." )שיש"ק א רלד (

מַּאֲמַר 'חֲדִי רַבִּי שִׁמְעוֹן' )ליקו"מ סִימָן ס"א(. הָיָה אֵצֶל 
רַבֵּנוּ זַ"ל צַוָּאָה לְאַנְשֵׁי שְׁלוֹמֵנוּ הַמְקרָֹבִים אֵלָיו זַ"ל אֵיךְ 
שֶׁיִּהְיֶה הַהִתְנַהֲגוּת אַחַר פְּטִירָתוֹ זַ"ל בְּעִנְיַן הַהִתְקָרְבוּת 
אֵלָיו זַ"ל וְרָמַז לָהֶם שֶׁהָעִקָּר הוּא לְהִתְחַזֵּק בֶּאֱמוּנַת 
חֲכָמִים בֶּאֱמֶת וְלִבְלִי לָסוּר מִדִּבְרֵיהֶם יָמִין וּשְֹמֹאל 

וְכוּ'. )שיש"ק ה כו(

 דְּרִיכַת הַקֶּשֶׁת בל"ג בָּעמֶֹר הוּא סְגֻלָּה לְבָנִים. )ספר 
המידות בנים סג(
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שידוך משמים
חסיד רווק אשר ניסה רבות לפעול למען זווג הגון 
בעבורו. פנה אל רבו המגיד ממעזריטש והתלונן על 
קשייו למצוא שידוך בשל מצבו הכלכלי העגום. "לך 
לשלום", אמר הרבי. "ואת הצעת הנישואין הראשונה 
שתבוא אליך – קבל". בדרכו הביתה עבר דרך פונדק 
דרכים. החסיד מצא עצמו שוהה בחברת קבוצת לא-
יוצלחים שבזבזו את זמנם בשתייה והוללות. כאשר 
גילו אותו הפוחזים החלו מתעניינים בו וזה סיפר להם 

כי זה עתה היה אצל המגיד ממעזריטש.

"מה רצית מן הרבי?" חקרוהו. "ביקשתי מן הרבי 
להעתיר למעני בתפילה שיעזור לי לפגוש את בת 
זוגי המיועדת" ענה בתום לב, "ואז הוא אמר לי שאצטרך 
להסכים לשידוך הראשון שיוצע לי". מששמע זאת אחד 
מן החבורה, הוא קפץ והכריז: "מצוין! יש לי שידוך מצוין 
עבורך. אחותי היא גרושה טרייה ויש לה נדוניה של מאה 
רובל כסף – והיא אפילו נמצאת כאן! אם אתה מסכים, 

נוכל לסגור את השידוך תיכף ומיד!"

האמת היא שאותה המיועדת הייתה בתו של בעל 
הפונדק העשיר, באותה העת נעדר מביתו בעל הבית 
וחבורת הפוחזים החליטו לעשות "צחוק" מכל העניין. 
החסיד ענה בתום ליבו: "טוב, אני מסכים". הפוחח רץ 
אל המטבח, הסביר לבחורה את הבדיחה וביקש ממנה 
לשחק את תפקיד הרעייה, באומרו שזה יהיה מצוין 
לעסקי הפונדק, שכן יוזמנו משקאות רבים כדי לחגוג 

את המאורע. בתמימותה, היא הסכימה לכך.

כדי לפנק את החסיד הצעיר לכבוד האירוסין הלא 
שגרתיים, הזמינה חבורת הפוחחים שתייה כיד המלך. 
הם שתו "לחיים" ובירכו את הבחור וכל העת צחקקו 
מאחורי גבו. ואז אחד מהם הציע הצעה נוספת: "למה 
שלא נארגן את טקס הנישואין מיד? המיועד גם התנדב 
ואמר שהוא יודע לכתוב את כתובה וגם לערוך את 
הטקס. הרי בכך הוא יקיים את ציוויו של הרבי. והחופה 
התקיימה... לאחר שההצגה הייתה מושלמת נהנו מן 
הבדיחה שלהם עד כדי כך, שהם לעגו לו ללא כל 
מעצורים ואפילו החלו להכותו מעט. הצעיר נמלט 
משם והעביר את הלילה בצריף סמוך. בבוקר הוא העז 
להתקרב לדלת הפונדק, בדיוק באותו רגע הוא שמע 
את אחד המשרתים באומרו, "הנה מגיע 'אבי הכלה'!" 
הצעיר ניגש לבעל הפונדק ואמר לו, "מה שלומך, חותני?"

בעל הפונדק נרתע קצת. "מי הוא זה? על מה הוא 
מדבר?" תהה בליבו. ביתו, שיצאה לקדם את פניו, 
אותנו קצת,  "האיש הצעיר הזה שעשע  הסבירה: 
ואמש עשינו חופה וקידושין רק לשם השעשוע! חשבתי 
שתשמח כשתשמע כמה אוכל ומשקאות חריפים מכרנו". 
הדבר לא מצא חן בעיני אביה והוא חקר אותה כדי 
לגלות בדיוק מה התרחש. כאשר הבין נבהל והזדעזע 

וצעק בחימה על 
 : ד י ס ח ה

עלה  "מה 
ך  ת ע ד ב
להתחתן 
ם  ע

ת  ר ב ג ה
הצעירה הזאת? 

באמת  אתה  אם 
ישיבה  ותלמיד  ו חסיד  מ כ

אתה  אז  נראה,  בטח יודע שאתה 
שנעשו. וכי לא היטב מה משמעותם של הדברים 

קלטת שהם עושים ממך צחוק?" תחילה דיבר אליו 
נוקשות, אך מייד התעשת וריכך את דבורו, מחשש 

שמא יברח הבחור וביתו תישאר עגונה.

מיד ביקש בעל הפונדק מן הצעיר לתת לבתו כתב 
גירושין והבטיח לו עשרים רובלי כסף עבור הטרחה. 
להפתעתו, הצעיר, שהיה נראה כעני מרוד,  סירב. בעל 
הפונדק העלה את גובה ההצעה שלו מספר פעמים, 
אולם בכל פעם נתקל בסירוב דומה. "אתה יכול להפסיק 
לשחד אותי", אמר החסיד לבסוף. "בוא ואסביר לך דבר: 
הרבי שלי המגיד ממעזריטש אמר לי להסכים לשידוך 
הראשון שיוצע לי, וזה מה שעשיתי. קיבלתי את ההצעה 
בהתאם להנחיותיו של הרבי ובהחלט לא אסוג מכך 
ללא הוראה מפורשת מן הרבי. אם אינך מסכים לשידוך, 
בוא ונלך לרבי יחדיו וניתן לו להכריע". בעל הפונדק 
ההמום הבין שאין לו ברירה אלא לנסוע למעזריטש. 
בהגיעם שטח את תלונתו המלאה בפני המגיד.  "אברר 
את העניין עם הצעיר", אמר המגיד. לאחר דין ודברים, 
אמר לו המגיד: "שוחחתי בעניין הגירושין עם הצעיר 
והוא מסכים – בתנאי שתיתן לו אלף רובל כסף. אך 
מה ביחס לביתך? האם לא הגיעה השעה שהיא תינשא 
לאיש? הרשה לי להציע לך שידוך מצוין עבורה. אני 
מכיר יהודי מלומד וירא שמים, המגיע ממשפחה בעלת 
שושלת נאה וטובה והוא עצמו איש בעל אופי מצוין...". 
"אני אקבל בשמחה כל אדם שתמליץ עליו, רבי", אמר 
בעל הפונדק, שרחש כבוד רב לרבי. "לחתן המיועד יש 
רק חיסרון אחד", המשיך המגיד. "הוא קבצן, ובשל עוניו 
הוא עושה רושם עלוב. אך עכשיו הסתדר גם עניין זה. 
אתה רואה, זה עתה הוא קיבל אלף רובל כסף שהוא 
יביא עמו לנישואין. כך לא תפסיד כלום אם "תקנה" 
את 'הבעל הראשון'... אתה רואה", סיכם הרבי דוב בער 
ואמר, "אין צורך בגט ובנישואין נוספים. אני מבטיח לך: 
זה שידוך מן השמיים. בעל הפונדק קיבל באמונה ובתום 
לב את דבריו של הרבי.  לקח  את עצת הרבי והלך 
הביתה בשמחה עם חתנו, ברכתו של הרבי צלחה, 

והזוג הצליחו בחיי הנישואין. אכן 'שידוך מן השמים'.

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

ורגע באמת ולעולם לא ניפול ולא ניחלש מזה; והן 
בתפילת שמונה עשרה, שגם בה צריכים לחזור 

ולשנן את הידיעה הזאת.

כי את כל תפילת שמונה עשרה ניתן לפרש על פי 
הידיעה הזאת. בכל פעם שאתה אומר 'אתה', תזכור 
ותחשוב למי אתה אומר 'אתה' ומה המשמעות של 
זה. 'אתה' זה ה' יתברך שאוהב אותך ומחכה לשמוע 

אותך ורוצה לתת לך ולהיטיב אתך.

כשאתה אומר "אתה חונן לאדם דעת" – תחשוב: 
'אתה' שאוהב אותי ורוצה לתת לי דעת. וכשאתה 
אומר: "כי א-ל טוב וסלח אתה" – תחשוב: 'אתה' 
שאוהב אותי ורוצה לסלוח לי ולכפר לי על הכול. 
כשאתה מבקש מה' שיחזיר אותך בתשובה – תחשוב 
שאתה מבקש מה' שאוהב אותך ורוצה לעזור לך 
לחזור בתשובה שלימה. וכן על זו הדרך בכל הברכות.

ומעבר לכך, בכל מקום אתה מבקש הושיענו, גאלנו, 
ריבה ריבנו, חוננו – תבקש להינצל מכל הכפירות, 
להינצל מכל מחשבה שח"ו ה' לא אוהב אותנו. זו 
הישועה היחידה, כי זו הישועה המרכזית שבה הכול 
תלוי. כל קיבול התפילות וכל הקשר עם התפילה 

תלוי בידיעה הזאת.

הכול זה אהבה

רק במילים "אלוקי אברהם אלוקי יצחק ואלוקי 
יעקב" – אפשר להאריך בלי סוף ולחשוב ולזכור 
ולכוון כמה האבות הקדושים חיו את האמונה וכמה 
היו מוכנים לעשות הכול בשביל ה' בזכות הידיעה 
הברורה שלהם שה' אוהב אותם. כי האבות הקדושים 
וכל גדולי הצדיקים שבכל הדורות עשו את רצון ה' 
במסירות נפש עילאית, ועכשיו למדנו את דברי הזוהר 
הקדוש שכל הכוח למסור נפש בעבודת ה' ולרוץ 
אחרי ה' כאריה ישאג – תלוי בידיעה שה' אוהב אותך!

וניתן לראות את זה מרומז בדברי רבי נחמן שכתב 
בליקוטי מוהר"ן ששלימות התפילה היא "לעשות 
מכל התפילה אחד" – ו"אחד" זה בגימטרייה "אהבה", 
ועל פי מה שכתבתי כאן, ניתן לומר בדרך רמז שזו 
כוונת רבי נחמן: שכל התפילה תהיה סובבת סביב 

האהבה שה' אוהב אותנו.

לסיכום, הידיעה שה' אוהב אותך כמו אב לבנו, היא:

המפתח להינצל לגמרי מהיצר הרע. 

המפתח לתשובה שלימה, כי אתה יודע שה' תמיד 
אוהב אותך ולעולם לא תיסגר בפניך הדלת.

המפתח כל עבודת ה' כי היא הנותנת לאדם את 
הכוחות לפרוץ קדימה בלי מעצורים.

המפתח לתפילה כי אתה בא לאוהב הגדול ביותר 
שלך ואתה לא צריך לשכנע אותו בכלום, כי הוא 
רוצה לתת לך. אתה בא רק כדי לבנות כלים ולקבל 

באהבה.

ה' יזכנו לדעת ולהרגיש זאת באמת כל ימי חיינו.
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רבינו מאיר המכונה המהר"ם היה מאחרוני בעלי התוספות נולד 
בוורמיזא בשנת ד״א תתקע״ה במשפחה של חכמים גדולי תורה 
אביו ר׳ ברוך היה חכם חשוב ושימש ברבנות בוורמיזא, והמהר״ם 

מזכירו בחיבוריו ביראת כבוד.

ראשית חינוכו קיבל אצל אביו הרב, ויחד עם זה שימש את חכמי 
התורה שבדור מוריו העיקריים היו ר׳ יצחק בר׳ משה מווינא, בעל 
אור זרוע, ור׳ שמואל בר׳ מנחם מווירצבורג עודו בגיל צעיר נסע 
לישיבות צרפת ויצק מים על ידי חכמי צרפת בעלי התוספות.

עטור כתר תורה הוא שב מצרפת למקום מולדתו וככוכב מאיר 
הוא מופיע על שמי היהדות באשכנז כאן הוא מפתח את 

פעולתו הענפה והפוריה, החל בכהונתו כרב בקהילות 
שונות באשכנז וסיים כמורה לעם ומנהיג הדור כולו.

רוב ימיו ישב ברוטגבורג ושם יסד ישיבה 
גדולה, שהפכה למרכז תורה חשוב באשכנז, 
ממנה יצאו תלמידיו הגדולים ומשם שלח את 

רוב תשובותיו המגיעות לאלפים. שמו כגדול 
הדור הלך לפניו והיה לאישיות תורנית מרכזית בכל 

רחבי אשכנז וצרפת, ואף למרחקים הגיעה השפעתו 
ראשי קהילות גדולות ומפוארות פנו אליו בשאלות שונות 

בכל שטחי החיים, בעל פה ובכתב, כל הדבר הקשה הביאו 
אליו ופסקיו היו נר לרגליהם.

ימי מגוריו של המהר״ם באשכנז עברו עליו תוך פעולה מתמידה 
ומאומצת בהרבצת תורהו כרועה נאמן הנהיג את קהילות ישראל 
על מבועי התורה. בסוף ימיו הלך מצב היהודים באשכנז הולך 
ורע מיום ליום אכפו הצרות, הגזירות והרדיפות עד ללא נשוא. 
אז גמר מהר״ם אומר לעזוב את עמק הבכא, ולחוש לו מפלט 
בארץ אחרת. בימים ההם נתעוררה באשכנז תנועה לעליה לארץ 
ישראל, וכנראה אף המהר״ם הצטרף אליה, הוא לקח את מקל 
הנדודים בידו ואחרי תלאות מרובות הגיע ביחד עם בני משפחתו 
ללומברדיה ויתעכב שם עד שיתלקטו אליו כל בני חבורתו, שכפי 

שסבורים מגמת פניהם היתה ארץ ישראל.

בשהותו שם הכיר אותו מומר אחד שהלשין עליו והודיע על 

בריחתו לשלטון ונאסר מיד והוחזר לאשכנז, ולפי פקודת הקיסר 
רודולף הושם בכלא.

הקיסר דרש סכום עצום דמי פדיונו. אולם כשנודע זאת למהר״ם 
אסר על הקהילות לפדותו, כדין התלמוד ״אין פודין את השבויים 
יותר על כדי דמיהן״, כדי שלא להגדיל את יצר החמסנות של 
המושלים לאסור כל גדול בישראל למען קבל כופר נפשו. הוא 
קיבל על עצמו את היסורים מרצון ונשאר כלוא בבית האסורים 
ושם בילה את שארית ימיו. במעשהו זה קידש מהר״ם שם שמים 

ושימש דוגמא להקרבה עצמית לתקנת הרבים.

כשבע שנים היה תפוס בכלא, אולם אף בשנים אלו 
המשיך ללמוד ולהורות והשיב את תשובותיו לכל 
שואליו. הרבה מחידושיו ותוספותיו נכתבו על ידו 
בימי שבתו בכלא. שם סידר לפניו תלמידו 
ר׳ שמשון בר׳ צדוק שקיבל רשות לבקרו 
תכופות, את ספר ה״תשב״ץ״, הדן בענייני 

הלכה ומנהגים.

כמו״כ עמד בקשר מכתבים הדוק עם תלמידיו 
האחרים שלא הורשו לבקרו. באחת מתשובותיו שכתב 
בימי מאסרו הוא כותב: ״אין בידי ולא ספרי פסקים ואם 
ימצא שהתוספות וספרי הפוסקים חולקים עלי בשום דבר דעתי 
מבוטלת להם כי מה לעני יודע שיושב חושך צלמות ולא סדרים זה 
ג׳ שנים ומחצה העני הנשכח מכל טובה אסקופה הנדרסת הנקרא 

בשכבר. מאיר בר׳ ברוך זלה״ה״...

ארבע עשרה שנים אחר פטירתו עדיין לא הגיע לקבר ישראל 
מחמת נקמת הקסר עד שלאחר ארבע עשרה שנים פדהו עשיר 
ברוב כספו, כדי להביאו לקבר ישראל וכתמורה ביקש להיקבר על ידו.

תלמידים רבים העמיד המהר״ם, מהם שהיו לאחר פטירתו לנושאי 
דגל התורה וההוראה באשכנז. המצוינים שבהם הם: רבינו אשר 
)הרא״ש(, ר׳ מרדכי בר׳ הלל )בעל המרדכי(, ר׳ שמשון בר׳ צדוק 
)בעל התשב״ץ(, ר׳ חיים אליעזר )בעל תשובות מהר״ח או״ז(, ר׳ 
יצחק מדורא )בעל ״שערי דורא״(. זכותו יגן עלינו ועל כל ישראל אמן.

מקומו של עולם
 כאשר האדם מקשר עצמו אל האמונה, אזי אין מקום 
ומצב שבו הוא לא יכול לעבוד את ה', כמו שכותב רבי 

נחמן מברסלב )למ"ת נ"ו(: "כשיש להאדם לב, 
אין שייך אצלו מקום כלל, כי אדרבא, הוא 

מקומו של עולם וכו' כי האלוקות הוא 
בלב, כמו שכתוב )תהלים ע"ג(: 

"צור לבבי"

ואצל ה' יתברך נאמר 
"הנה  ל"ג(:  )שמות 
שהוא  איתי"-  מקום 
מקומו של עולם, ואין 

העולם מקומו.

נמצא, מי שיש לו לב ישראלי, 
אין ראוי לו לומר שמקום זה אין 

טוב לפניו, כי אין שייך אצלו מקום 
כלל, כי אדרבא, הוא מקומו של עולם, 

ואין העולם מקומו כנ"ל".

 פירוש - מאחר שה' נמצא בכל מקום, לכן לא שייך 
לומר ש"כאן" או "שם", אני לא יכול לעבוד את ה'. ויותר 

מזה יש לומר, שלא רק שה' נמצא פה ושם ובכל מקום 
שתהיה, אלא ה' הוא שהשגיח וגלגל שאתה תהיה כאן 

ומכאן תעבוד אותו. 

 כל מה שנאמר בעניין ההתחזקות, שייך 
הן כשהאדם יוצא לגלות, שכפשוטו, הוא 
גר במקום שהוא לא רוצה לגור; בעיר 
אחרת או בארץ אחרת או בשכנות 
לא רצויה וכו' וכו'. והן כשהגלות 

באה לאדם בתוך ביתו.

 דוגמה אחת לגלות שבאה 
אל האדם היא, כאשר על בני 
הזוג מוטל לטפל באחד מההורים 

לעת זקנה.

כל אחד יכול לשער בנפשו איזה דבר 
קשה זה. החיים נעשים מוגבלים מאד בכמה 

אופנים: 

קודם כול, יש חדר אחד פחות בבית. אין פרטיות, אין 
חופשיות לצאת לטיולים, כל השימוש בבית מצומצם, 

קשה לארח חברים וכו' וכו'.

ועוד, יש את ההתמודדות עם אותו הורה, שלעת זקנה 
הוא נעשה רגיש או קפדן, ולא נוח להיות בסביבתו, 
וצריכים לנקות אחריו וכו' וכו', וזו רק דוגמה אחת מיני 
רבות לכל מיני מצבים, שהאדם בתוך ביתו מוכרח לסבול 
מצב שאינו נוח לו, שאינו לרוחו, שמגביל אותו - גם זו 
גלות, שהעצה היחידה והאמתית בשבילה היא רק 
התחזקות, הבאה מתוך האמונה הפשוטה שזה רצון 

ה', וזה לטובתי, ואני מתקן בזה הרבה וכו'.

 והכלל בכל סוגי הגלויות הוא על פי מה שכתב 
רבינו, שמי שיש לו לב, יכול לעבוד את ה' בכל מצב. 
לכן תדע האשה וידע האיש, שהחיסרון שהם מרגישה, 

הוא רק בהם!

כי ה' רוצה שהוא יעבוד אותו ככה, והוא פשוט לא 
רוצה ולא מוכן לקבל את המציאות, כי הוא לא מאמין 
שזהו רצונו של ה', ושאם הוא יתברך השגיח שככה 
יהיה, אז הוא גם ייתן את הכוחות לזה, אם רק ירצה. 
כל שכן שלא יתחיל להאשים את בן הזוג: הכול בגללך! 

כי התוצאה מזה היא שהבית פשוט נשרף.

וגם לא יאשים את עצמו, שאז בוודאי יתייאש. אלא 
יסתכל על הכול באמונה ויגיד:

ברוך ה'! ככה ה' רוצה שאני אעבוד אותו, ואני אמצא 
את הדרך לעשות רצונו, וגם את הפינה השקטה שלי.

הסדרה לשלום הבית
מאת  הרב שלום ארוש

 052-2240696

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבן של כל בני הגולה 
רבינו מאיר מרוטנבורג זיע"א
י"ט אייר

שלום הבית שלי
הרב שלום ארוש שליט"א
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אחות קטנה

שלום, שמי הודיה, אני בת יחידה ובכורה, אחרי 
יש שלושה אחים.

ואת  אוהבת את הבית שלי  אני   
ההורים שלי, גם את האחים שלי.

אבל יש משהו אחד שתמיד 
בת  שאני  לי-  הפריע 

יחידה.

אני רואה את האחים 
שלי איך כיף להם, הם 

משחקים ביחד משתוללים 
ביחד. לפעמים אפילו רבים ואז 

שוב משלימים.

תמיד רציתי וציפיתי שגם לי תהיה 
אחות, שנשחק ביחד ונוכל לספר חוויות אחת 

לשניה, ואפילו להתלבש אותו הדבר.

אבל זה לא קרה,

אז החלטתי לומר על זה תודה- הודתי לה' 
על זה שאני אחות גדולה ועל זה שיש לי אמא 

מקסימה ממש כמו חברה, ועל זה שאני בוגרת 
ברוך ה'

הודתי לה' גם על זה שיש לי אחים 
טובים ואני מסתדרת איתם, ועל זה 

שאני חיה.

ואחרי כמה זמן בשעה 
אחות  לי  נולדה  טובה 
בת-  ילדה  שלי  אמא 
תינוקת קטנה ומתוקה. 
הורי קראו לה אסתר מרים

מהרגע שראיתי אותה כבר 
ידעתי שאני יטפל בה ויעזור לאמא 
שלי וגם ידעתי שהכל בזכות התודה 

שעושה פלאים.

ולא משנה אם זה ילדים או מבוגרים- כל אחד 
יכול לנסות את זה על החלום שאותו הוא רוצה 

להגשים ולראות כמה טוב ה'

אמרתי תודה וקיבלתי אחות קטנה ומתוקה.

רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

מלבד מה שמוזכר בפרשת השבוע על ספירת 
העומר, האם אפשר למצוא עוד קשר מפרשת 

השבוע לפטירת תלמידי רבי עקיבא.

תשובה פרשת שמיני: אלצפן ומישאל מתבקשים להוציא את 
גופותיהם של נדב ואביהוא מהמשכן. אלצפן ומישאל היו בני דודיהם 

של נדב ואביהוא, אולם כונו בתורה 'אחים' )ויקרא י ד(.

זוכה: חננאל אלמליח, עתלית.

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת שמיני: הדסה זכרי, ירושלים.

מדור ילדים
שעשועון מגוון
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סמכות הורית ומשמעת בגיל הרך פרק יא'

שלום הרב, יש לי שאלה: 

בני הבכור בן השלוש, די בוגר יחסית לגילו. אנחנו 
שמים לב, שהוא כל הזמן מקשיב לשיחות ביני לבין 

בעלי, ובעיקר הוא עוקב ושומע את מה שלא צריך. 

ניכר שהוא מבין ומרגיש כל מה שעובר עלינו בבית. 
לעיתים כאשר אנחנו מתווכחים, הוא ניגש וצועק עלינו 

"אבא אמא שקט, לא לצעוק"... 

אני יודעת שזה לא חינוכי להתווכח ליד 
הילד, אבל בזמן ויכוח אי אפשר להגיד 
דעתך  מה  תעצור.  "רגע  הזוג:  לבן 
לאחר  בערב  הוויכוח  את  להמשיך 

שהילדים יירדמו".

 לאחרונה, הילד מרבה לשאול אותי: "אמא 
את אוהבת אותי? אמא למה אבא צעק עליך?". 

האמת היא שאין לנו מריבות רבות, אבל כנראה שהילד 
לוקח את הוויכוחים שלנו יותר מידי קשה. 

איננו יודעים מה לעשות?! האם עלינו להסביר לו 
שמותר לנו להתווכח?! או שצריך להתעלם מהערותיו 

וזה יעבור לו לבד לכשיגדל?! 

הבית אינו שטח סטרילי

תשובה: הורים יקרים, אני שמח על השאלה שלכם, 
ומעריך את האומץ שלכם לפנות לקבל עזרה במקרה 
שכזה. את הסיפור שלכם, מכירים וחווים ילדים רבים. 

אכן לצערנו, בבתים רבים, הילדים שותפים דוממים 
לוויכוחים בין בני הזוג. כמעט ואינני מכיר בית שההורים 
בנו בו לעצמם "שטח סטרילי" מילדים, מקום בו הם 
"יכולים" להתווכח ולריב בחופשיות מבלי "לשתף" את 
ילדיהם. לצערנו מה שקורה ברוב הבתים, שהילדים אכן 
"שותפים" למריבות. הם שומעים, מקשיבים, מעבדים, 
מעכלים, ומפנימים את הוויכוחים והמריבות בין ההורים.  

למה שקורה עם הילדים יש ח"ו השלכות רבות.

נושא ה"שלום בית" וקשיי התקשורת הזוגית בין ההורים, 
הוא נושא מרכזי שעולה בכל נושא חינוכי ובכל שכבת 
גיל, נושא זה טעון מאוד מבחינה רגשית ולכן עלינו 
להציגו בכל הזדמנות עם הורים, ובפרט בבואנו לדון 

על בעיות משמעת בגיל הרך.

חבית מלאה אבק שריפה

הורים יקרים, כאשר אנחנו מגדלים ילדים שטועמים 
לעיתים קרובות, בעיות בזוגיות ושלום בית- עלינו לדעת 

שאנחנו מגדלים אותם על חבית מלאה אבק שריפה.

בכל ויכוח ומריבה חדשה, אנחנו מוסיפים עוד אבק 
שריפה לחבית. הילדים שלנו פיקחים מאוד, והם מבינים 
ומרגישים כל תנודה רגשית שלנו ההורים. בדרך כלל, 
בזמני מריבה או אפילו בזמני ויכוח קל, הם מפחדים 

וחוששים ולכן הם שותקים.

אך אם היינו יכולים לשמוע את רחשי הלב שלהם, 
היינו מתביישים. 

אני זוכר שפעם צעקתי על תלמיד מכיתה ד' 
שהשתולל וצעק בחצר בלי סוף "מה זה, 
אתה לא יכול לדבר?! אתה חייב לצעוק?! 
תשתוק כבר!" הוא לפתע שתק וענה 
לי בשקט, "אז למה גם אתה עכשיו 

צועק?!". 

נאלמתי, התביישתי ממנו. הילד חינך אותי. 
התשובה שלו הייתה ממש במקום. "נכון, גם אני 
עכשיו צועק, אתה צודק, זה לא מתאים. בא נעשה 
הסכם אני אפסיק לצעוק וגם אתה. ונבדוק מידי פעם 

האחד את השני". ההסכם ב"ה עבד!

קבל את האמת ממי שאמרה 

הורים יקרים! כאשר אנו רואים את תגובות הילד 
בקשר להתנהגותנו, ובמיוחד כאשר הילד מוכיח אותנו, 

אסור לנו להתעלם מדבריו. 

עלינו להודות, יש לנו כאן כישלון מסוים. אנחנו מתנהגים 
בצורה לא טובה. אבל כישלון הוא לא סוף העולם, כישלון 
הוא הזדמנות להתחיל מחדש בדרך טובה וצודקת יותר.

כאשר הילד מביט בנו בשעת מריבה ובמיוחד במידה 
והוא מוכיח אותנו, אנחנו יכולים לסיים את התלונה שלו 
במשפט: "מה שאנחנו מדברים- זה לא העסק שלך". 

או "אל תתערב בשיחה של מבוגרים"...

אבל למדונו חז"ל- "קבל את האמת ממי שאמרה". 
אם נהיה אמיתיים- נודה לדברי הילד. לא שנשתף אותו 
בוויכוח, אלא שנודה לו שעכשיו התנהגנו בצורה שאינה 
מכובדת ואנו בע"ה נשתפר.  התנהגות זו, צריכה להיות 
גם כלפי בן הזוג. התנצלות, היא מידה נפלאה שפותרת 

הרבה חיכוכים ומשקעים. 

התנצלות

האמת היא, שקשה לנו להתנצל, בגלל שקשה לנו 
להיות "מובסים" או מנוצחים.  אך האמת היא, שמי שלא 
יודע להתנצל הוא המובס- ע"י האגו והיצר הרע שלו.

ומי שממש קשה לו להתנצל על מעשיו, יחשוב בדרך 
הבאה: התנצלות, לא תמיד אומרת שאתה טועה 
והאדם השני צודק. התנצלות אומרת שאתה מעריך 
את "מערכות היחסים" שלך יותר מאשר את האגו 

שלך. עכשיו תקראו שוב את המשפט:

התנצלות אומרת, שאתה מעריך את "מערכות היחסים" 
שלך, יותר מאשר את האגו שלך.

כי אין דבר יותר חשוב מלשמור על מערכת יחסים 
הוגנת ומכבדת עם בן הזוג והילדים.

כאשר נתנצל בפני בן הזוג ובפני הילד, הוא ילמד את 
הפרק הכי חשוב בחייו, הוא ילמד, שצריך להודות על 
האמת, להתחרט, להתנצל ולהחליט בע"ה להשתפר 

בעתיד.

לנצל הזדמנות

ואם אנחנו כבר על גל החינוך גם של ההורים, אפשר 
להוסיף ולשוחח עם הילד גם על עניין החזרה בתשובה 
וההתבודדות, נספר לילד עד כמה גם לנו קשה להודות 
על האמת, על ניסיונות היצר ועל ההתגברות שלנו וכו' 

כמובן בהתחשב בגיל ורמת הילד.

אם אנחנו חושבים שאפשר לרמות ולמרוח את הילד- 
טעינו. הילד שומע, מקשיב, יודע ומבין היטב. אנחנו רק 
מלמדים אותו להתרגל למידות שאינם טובות ומועילות 

וחבל. ולכן זה הזמן לנצל את ההזדמנות. בהצלחה!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

הבריון של העיר החליט לעשות התערבות 
עם כל גיבורי העיר, הבריון לוקח לימון סוחט 
אותו בכל הכוח ומי שמצליח להוציא עוד 2 
טיפות מהלימון מקבל על אתר 1000 שח, כל 
גיבורי העיר בשורה מנסים את מזלם אך לשוא 
אף אחד לא הצליח להוציא אפילו טיפה אחת, 
לפתע מגיח מהקהל אדם צנום ורזה ומציע את 
עצמו לסחוט את הלימון, כולם פרצו בצחוק 
לנוכח רצונו, אך האיש מתעקש לסחוט ואכן 
לוקח את הלימון ומצליח להוציא 10 טיפות, 
כולם בהשתאות שואלים אותו איך יכולת אחרי 
שכל הגיבורים לא הצליחו? משיב האיש: אני 

עובד במס הכנסה.

העלון מוקדש
לרפואה שלימה

טל בן יונה

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת
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